

Saussure : épistémologie interdisciplinaire et ontologie des relations sociales

Claudia Stancati – Università della Calabria

Abstract

The research project of Ferdinand de Saussure emerged within the debate on the relationships among the natural, social and historical sciences. The cultural context was marked by a great interest for the classification of sciences and their relationships. Moreover, at that time, the term “epistemology” took place alongside the more general one of “philosophy of science”. The research carried out by Saussure in order to set up the object of general linguistics has an interdisciplinary dimension, since general linguistics is part of general semiology, which is the study of the various types of signs in social life. Within this perspective, the rereading of Saussure allows the understanding of the deep relationships between linguistics and sociology.

Keywords

Saussure, Epistemology, Linguistics, Ontology, Sociology, Interdisciplinarity.

Résumé

Le projet de Ferdinand de Saussure naît dans un climat de discussion sur les rapports entre les sciences de la nature et les sciences historiques et sociales, à l’intérieur dans un contexte caractérisé par un grand intérêt au sujet de la classification des sciences et de leurs rapports. C’est toujours à cette même époque que le mot de ‘épistémologie’ s’impose face au concept plus général de ‘philosophie des sciences’. Le travail que Saussure fait pour dégager l’objet de sa linguistique générale est nécessairement un travail de type interdisciplinaire puisque cette discipline fait partie d’un projet plus large d’une sémiologie générale, c’est-à-dire de l’étude des différents types des signes dans la vie sociale. Relire Saussure dans cette perspective nous permet de saisir les rapports profonds entre la linguistique et la sociologie.

Mots-clés

Saussure, épistémologie, linguistique, ontologie, sociologie, interdisciplinarité.